

[Text]

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

Wednesday, January 16, 1991

• 1539

The Chairman: I call the meeting to order.

• 1540

We are obviously going to have a problem if the procedural understandings that are being attempted in the House come to pass. There is a possibility the bells will start to ring very soon. I regret to say to our witnesses that this means we all have to go to vote, but we will try to come back.

Referred to us is the original resolution adopted by the House with regard to support of the UN's actions with regard to the gulf crisis, and under that authority we have asked, among others, the representatives of member groups of the Canadian Peace Alliance to come and tell us their views.

We will have the two ministers tomorrow and we will also have another meeting tomorrow at 9.30 a.m. on the Baltic issues, just so members know. Those things are on. The ministers will be here at 3.30 p.m.

I have a document before me that suggests that the witnesses here today are Judy Rebick of the National Action Committee on the Status of Women; Sheena Lambert of the Canadian Peace Alliance; David Kraft of Greenpeace Canada, whose face is becoming more familiar everyday; Pierre Jasmin, representing les Artistes pour la paix; Bill Singleton, Canadian Physicians for the Prevention of Nuclear War; and Bill Robinson, Project Ploughshares.

Please present in whatever order you choose. I presume there has been some discussion.

Ms Sheena Lambert (Co-ordinator of the Canadian Peace Alliance): Alex Bryans is from the Canadian Physicians for the Prevention of Nuclear War.

We are a coalition of 300 organizations across Canada extremely concerned with the prevention of war in the gulf. The delegation that we have today is, as you have indicated, six of those very prominent organizations, women's groups, physicians. The Quebec peace movement is represented here. The churches are represented through Project Ploughshares, and the major environmental group in Canada, Greenpeace Canada, is represented here, as well as the physicians who have raised their voices about the urgent need to prevent this war for medical reasons.

We have today a message from this delegation to the Prime Minister, to Joe Clark, and to the Minister of National Defence that the Canadian public will not stand for war. The peace movement will be at the offices of the government. We

[Translation]

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

Le mercredi 16 janvier 1991

Le président: La séance est ouverte.

Nous allons être aux prises avec un problème si la Chambre a adopté la procédure qui a au préalable fait l'objet d'une entente. Il est possible que le timbre commence à sonner sous peu. Je regrette de devoir dire à nos témoins que nous devons alors tous aller voter, mais nous ferons notre possible pour revenir.

Nous sommes saisis aujourd'hui de la motion initiale qu'a adoptée la Chambre en vue d'appuyer l'intervention de l'ONU dans le cadre de la crise du Golfe, et en vertu de ce mandat, nous avons demandé entre autres aux représentants de divers groupes membres de l'Alliance canadienne pour la paix de venir nous faire part de leurs opinions.

Pour la gouverne des membres du comité, je signale que demain, nous recevrons les deux ministres compétents et que nous siégerons à nouveau à 9h30 pour examiner le problèmes des États Baltes. Les ministres quant à eux comparaitront à 15h30.

J'ai sous les yeux un document indiquant que les témoins présents aujourd'hui sont Judy Rebick, du comité canadien d'action sur le statut de la femme, Sheena Lambert, de l'Alliance canadienne pour la paix, David Kraft de Greenpeace Canada, que nous connaissons tous les jours un peu plus, Pierre Jasmin, représentant les artistes pour la paix, Bill Singleton, Médecins canadiens pour la prévention de la guerre nucléaire et Bill Robinson, de Project Ploughshares.

Veuillez faire votre exposé dans l'ordre qui vous conviendra. Je suppose que vous en avez déjà discuté.

Mme Sheena Lambert (coordinatrice de l'Alliance canadienne pour la paix): C'est Alex Bryans qui représente les Médecins pour la prévention de la guerre nucléaire.

Nous sommes un regroupement de 300 organismes de tout le pays auquel tient à coeur la prévention de la guerre dans le Golfe. Notre délégation d'aujourd'hui se compose comme vous l'avez dit, de six représentants de ces éminentes associations, de groupes de femmes, de médecins. Le mouvement québécois pour la paix est représenté également. Les églises le sont également par l'entremise du groupe Project Ploughshares, et le principal groupe de protection de l'environnement du Canada, Greenpeace Canada, est représenté aujourd'hui ainsi que les médecins qui sont intervenus pour signaler qu'il est essentiel d'empêcher cette guerre de se dérouler pour des raisons médicales entre autres.

Notre délégation souhaite aujourd'hui transmettre un message au premier ministre, à Joe Clark et au ministre de la Défense nationale. Le voici: La population canadienne refuse la guerre. Le mouvement pacifiste sera présent dans tous les